
                     BfA stormøde d. 16. november 2023
                     Ordstyrer: Knud Vilby        Referent: Gyda Bøge Seibæk

ad  1.   Advokat Niels-Erik Hansen har specialiseret sig i sager vedr. menneskerettigheder med             
særligt henblik på udlændinge- og asylsager. Han fortalte om sit arbejde, herunder om de sager, som 
han bl.a. har ført ved FNs Kvinde- og Børnekomitéer.  Niels-Erik Hansen redegjorde for 
Flygtningekonventionen, for FNs Kvindekonvention og Børnekonvention og menneskerettighederne og
gav eksempler på arbejdet med komitéerne.
Danmark har i flere tilfælde været i strid med internationale menneskerettighedsstandarder især ang. 
princippet om non-refoulement. Eksempler på sager hvor Danmark har været i konflikt med 
flygtningekonventionen og MR: tilknytningskravet, retten til familieliv, Børnekonventionen, 
Kvindekonventionen, statsborgerskab, torturkonventionen, racediskriminering og statsborgeskab. 
Mange sager bliver taget op igen på nationalt plan efter at have været behandlet internationalt.               
Danmark er på vej i den forkerte retning. Eksempel fra artikel i Information d. 16.11. 23 vedr. 
hjemsendelse af afghansk flygtning. Udenrigsministeriet har ikke officielt amarbejde med Taleban i 
Afghanistan, men kalder det ”teknisk bistand” fra Taleban vedr. tilbagesendelse, et eksempel på Lars 
Løkke Rasmussens ”pragmatisk idealisme”. Et eksempel er også forsøget på at oprette modtagecenter i 
Rowanda. Danmarks politik er usolidarisk overfor vore nabolande, der nu er begyndt at efterligne 
Danmarks metoder til at komme af med flygtninge og forhindre nye flygtning i at komme til.
   Knud Vilby anbefaler at orientere sig i Verdensbankens rapport ”World Developmen Report 2023” 
om Migration, Refugees and Societies.           

ad  2    Gadedemonstrationen ved Rundetårn onsdag d. 22. november havde otte deltagere, og der          
blev delt 400 flyers ud. Kirsten Gaard har undersøgt mulighederne for at demonstrere i december. 
Politiet har sagt ja, men Københavns Kommune kan ikke finde en plads, hvor vi kan demonstrere, så vi 
må springe december over. Kirsten ansøger om demonstrationstilladelse for de følgende tre måneder.

ad  3    Udrejsecenter Avnstrup. Mette Roerup takkede for den støtte gruppen har modtaget, bl.a.            
har Kongelundsgruppen givet penge.  Anne Knudsen har på grund af sygdom måttet trække sig. Der 
mangler kontakter til beboerne, der kan komme regelmæssigt. Skoledeltagelse er det vigtigste. Der er 
stadig transportproblemer, og madordningen giver problemer. Meldepligten to gange i døgnet er en       
belastning. Hjemrejsestyrelsen gør det ufleksibelt. Skolen er flyttet til Avnstrup. Der er 150 -160 
beboere p.t.

ad   4   Marianne Engberg har undersøgt Udrejsecenter Avnstrups budget, omkostninger og belægning.  
Marianne har fået optaget et læserbrev i Information, der kom i bladet d. 30. oktober. Et år på et 
udrejsecenter koster 350.000 kr. pr. voksen, for et ægtepar er prisen 700.000 kr. Man kan ikke få oplyst,
hvad det koster pr. barn, fordi Røde Kors skal indberette, hvad der er brugt pr. familie.
Notat fra regeringen fra 2018 om Danmarks udviklingsbistand og udgifter til modtagelse af      
flygtningen viser, at udgifterne til flygtningemodtagelse i 2018 udgjorde 965,3 mio. Kroner. Pengene 
tages fra udviklingsbistanden, penge, som kunne gøre mere gavn i udviklingsbistanden end på 
udrejsecentrene. 

ad   5   De sidste børn i Syrien. Johannes Pedersen redegjorde for Syriensgruppens samarbejde med       
RTC (Repatriate the Children) bl.a. om et møde med advokat Knud Foldschak og formanden     
Natascha Rée Mikkelsen. Man forbereder et retsmøde i Højesteret anlagt af RTC mod den danske 
regering vedr. den syge og sårede dreng ”Jonas”, der nu er ladt tilbage med sin mor og moster, og som 
regeringen ikke vil lade komme til Danmark med sin mor. RTC ser gerne, at mange møder op til 
retsmødet i Højesteret, Sct. Jørgens Gård 13, Kbh. K. Tidspunktet er endnu ikke offentliggjort, men vil 
kunne findes på Højesterets hjemmeside, under ugens retsmøder og yderligere register.
Der har været hjælp at hente hos Margrethe Auken og EU Parlamentet med henvendelse til den danske 
regering, men regeringen står fast på at drengen ikke kan komme hjem med sin mor, selv om 



Sundhedsstyrelsen har anbefalet hurtig evakuering af drengen sammen med moderen. Ombudsmanden 
har ikke villet gå ind i sagen, fordi den er verserende. RTC samarbejder med søsterorganisationer i 
Sverige og USA for at finde løsninger for alle fanger i de syriske fangelejre. RTC har planer om at 
arrangere et orienterende møde d. 21. januar 2024. Indbydelse vil blive sendt. 
Artikel i Kristeligt Dagblad d. 7. 11. Jørn Nerup og Knud Vilby påtænker artikel om sagen.            
Statsadvokaten anker Landsrettens afgørelse om at mor til otte børn kan blive i Danmark. Familien, der
fik sommerhusophold i efterårsferien siger tak for bidrag.
Finn Parbst: RCT påtænker at oprette en fond, der skal dække udgifterne til tømning af 
flygtningelejrene og børnenes hjemkomst. Man vil gerne have flere medlemmer: hvis man bliver over 
300 medlemmer, kan man få skatterabat. Man kan indbetale et beløb til RTCs konto i Danske Bank: 
reg:9570 kontonr. 13233276 eller mobilepay 888307. Hvis der ønskes skatterabat, skal der sendes en e-
mail med cpr.nr. til administration@repatriatethechildren.dk (se BfA’s hjemmeside).

ad   6   Ungdommens Folkemøde. Afstemningen om vi også næste år skal deltage i Ungdommens          
Folkemøde i Valbyparken viste et flertal for at deltage. Telte er dyre at leje, så der er stemning for, at vi 
skal arbejde på at dele telt med andre grupper. Der afholdes planlægningsmøde desangående efter 
Stormødet i februar.

ad  7    Information om Ellebæk kontaktnetværket. Gerd Gottlieb fortalte om kontaktnetværkets             
problemer. Der er brug for kontaktpersoner, og der er behov for tasker og andre ting til de indsatte. Der 
er derfor også brug for et depot til opbevaring af de ting, de modtager. Forslag om at kontakte 
Sandholmlejren, der er nabo til Ellebæk, med henblik at få et rum, der kan bruges som depot. 

ad  8    Kongelundsgruppens forslag om en pris. Helge Bønløkke fremlagde gruppens forslag om, at      
prisen skulle gå til børnebørnsgenerationen, dvs en af ungdomsgrupperne, og gruppens forslag var at 
give prisen til Ungdommens Røde Kors. Koordinationsgruppen kunne dog kun gå med til forslaget, 
hvis prisen blev givet til en NGO. Stormødet gav tilslutning til at give prisen til Ellebæk-
kontaktnetværket. Kongelundsgruppen skal arbejde videre med forslaget.

ad  9    Der etableres en kontaktgruppe, der kan holde møde med Mohammed Rona fra Moderaterne. 
Ete Forchhammer havde forberedt spørgsmål. Den nedsatte gruppe blev Ulla Sandbæk, Johannes 
Pedersen og Ete Forchhammer. 

ad 10   Forslag om at Stormødet skal holdes en gang hvert halve år kl. 16.30 –18 af hensyn til de           
arbejdende BfAere. Næste Stormøde d. 7. februar 2024 lægges derfor kl. 16.30 – 18.

ad 11   Netværkshuset har ønsket at høre om BfA på et aftenmøde. Henrik Mottlau, Leif Bork Hansen 
og Mette Roerup tilbyder at holde oplægget.

ad 12  Nyt fra arbejdsgrupperne.
Avnsstrupgruppen. Mette Roerup: der er 20 børn tilbage på Røde Korsskolen. 
Ete Forchhammer: der har været besøg i Zoologisk have. Familierne vil helst gå alene rundt selv, så der
er brug for folk, der har årskort, som de kan vise ved indgangen, men ikke selv går med ind. Røde Kors
har stillet busser til rådighed. 

ad 13  Økonomi. Henrik Mottlau uddelte og kommenterede regnskabet.

ad 14  Evt.
Gerd Gottlieb orienterede: Torsdag d. 18. 11 er der holdt  møde i Kvindernes Bygning, Niels 
Hemmingsens Gade 8-10 med oplæg af Michala Bendixen om hendes bog ”De ved ikke hvor meget 
stress vi har”.
Røde Kors orienterer torsdag d. 30. november om forholdene i Avnstrup i deres Frivilligehus,            
Blegdamsvej 27. Kbh.Ø. 
Dansk Flygtningehjælp holder fyraftensmøde mandag d. 27. november kl. 16 –17,30 om statsløse 
flygtninge i Danmark. Tilmelding via Flygtningehjælpens registreringssystem: ”Tilmelding til 



fyraftensmøde”.
Årets Refugee Film Festival lanceres på Cinemateket d. 23.-25. november.
Lysgudstjeneste i Københavns Domkirke onsdag d. 6. december kl. 17.
Henrik Mottlau: Næste Stormøde afholdes onsdag d. 7. februar 2024. Efter følgende er der 
planlægningsmøde vedr. deltagelsen i Ungdommens Folkemøde til næste år.
Næste koordinationsmøde d. 3. januar 2024 kl. 11.

             

           

              

           

           

            

          

     
            


